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گــروه اقتصادی - نشســت 
شــورای روســای اتاق های سراسر 
کشــور، بــا دســتور کار بررســی 

اصلاحــات ســاختاری اتاق هــا و 
بررســی آثار پیمان ســپاری ارزی 
بر تجــارت، در حاشــیه چهارمین 

نشســت هیات نمایندگان اتاق ایران 
در مشهد، برگزار شد.

نشســت شــورای روســای 

اتاق های سراسر کشور، با دستور کار 
بررسی اصلاحات ساختاری اتاق ها 
و بررســی آثار پیمان سپاری ارزی بر 
تجارت، در حاشیه چهارمین نشست 
هیــات نماینــدگان اتاق ایــران در 

مشهد، برگزار شد.
محمدرضــا توکلی زاده، رئیس 
اتاق بازرگانی شــهر مشهد به عنوان 
میزبــان چهارمین نشســت هیات 
نماینــدگان اتاق ایران در دوره دهم، 
بــا انتقــاد از پیمان ســپاری ارزی و 
بی توجهی به آثــار منفی آن، گفت: 
متأسفانه به دلیل اجرای این سیاست، 
بخش قابل توجهی از بازار صادراتی 

خود را از دست دادیم.

وی افــزود: البته شــاید موارد 
دیگری هم روی این شرایط صادراتی 
اثر داشته باشد؛ اما پیمان سپاری ارزی 

یکی از علل اصلی آن است.
توکلــی زاده با تأکیــد بر اینکه 
بایــد پیامدهــای ناشــی از اجرای 
پیمان ســپاری ارزی و آثار آن روی 
صادرات محصولات مختلف مانند 
فرش دست بافت بررسی شود، افزود: 
باید مطالعات دقیقی انجام شــود و 
اثرات عوامل مختلف روی صادرات 
را به دقت بســنجیم تــا به کمک آن 
 بتوانیم برنامه ریزی و سیاست گذاری 

کنیم.
اصــلاح ســاختار نظــام مالی 

و بودجه ریــزی در اتاق هــا، یکــی 
نشســت  اصلــی  محورهــای  از 
شــورای روســای اتاق های سراسر 
کشــور نشســت بود که درباره آن 
گزارشــی از ســوی هادی حدادی، 
و  مدنــی  نهادهــای  تحلیل گــر 
 کارشــناس حکمرانی اتاق ها، ارائه 

شد.
بر اســاس آنچه در این گزارش 
تشــریح شــد، در طول ۴ سال آینده 
باید اقداماتی توســط اتاق ها انجام 
شــود تا با افول کیفیــت مدیریت و 
کارشناسی، تخریب جایگاه و اعتبار 
اتاق ها، افــول ســرمایه اجتماعی، 
فقدان جذابیــت در خدمات اتاق و 

کاهش تمایــل به تمدید عضویت و 
 تداوم مشــکلات بین المللی مواجه 

نشوند.
طبــق گــزارش ارائه شــده، 
افزایش نارضایتی بخش خصوصی، 
کاهش دسترســی اتاق ها به مقامات 
و دولتمردان، کاهــش عضویت ها، 
احتمــال کاهــش نقــش اتاق ها در 
تجــارت، تهدیدهایی هســتند که 
برای اتاق ها قابل تصور است.در این 
گزارش پیشــنهاد شد: اتاق ها بر حل 
مسئله محیط کسب وکار تمرکز کنند 
و از تمــام ظرفیت هــا در این حوزه 

بهره ببرند. 
از ســوی دیگــر بایــد برنامه 

توسعه محلی استان را طراحی کرده 
و تقســیم کار ملی بیــن اتاق ایران و 
اتاق های اســتانی برتر را پیش ببرند 
که در این حوزه مشارکت نمایندگان 

مجلس استانی نیز لازم است.
در ادامــه، توســعه عضویت 
هدفمند، اصلاح فرآیندها در معاونت 
بین الملل اتاق های استانی و تمرکز بر 
توسعه تجارت، تقویت خدمات ویژه 
به کسب وکارهای کوچک و متوسط 
پرتعداد اســتان، جــذب حداکثری 
تشــکل های اقتصادی بیرون اتاق و 
درنهایت حضور جــدی اتاق ها در 
 رســانه های سراســری نیز پیشنهاد 

شد.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی-مجید عشــقی 
در خصــوص نگرانی های مربوط به 
خروج ســیمان و فولاد از بورس کالا 
گفت: معامله کالاهــا در بورس کالا 
بر اســاس قوانین و مقرراتی بوده که 
دولت های مختلــف وضع کرده اند. 
بررسی های کارشناسی نشان می دهد 
خــروج این محصــولات از بورس 
کالا می تواند بازار این محصولات را 
متلاطم کنــد؛ از این رو تصمیمی در 
این خصوص گرفته نشده و موضوع 
خــروج این محصــولات از بورس 
کالا منتفی اســت. وی ادامه داد: البته 
عده ای انتقاداتی به برخی از فرآیندها 
دارند و توصیه کرده ایم در جلســات 
کارشناســی اگر ایرادی به عرضه ها 
مطرح است مورد بررسی قرار گرفته 
و برطرف شــود.  اگر ایرادی در نحوه 
تعیین قیمت پایه وجود دارد نیز باید با 
همکاری دستگاه های ذی ربط، گاهی 
شورای رقابت، ســتاد تنظیم بازار یا 
وزارت صمت برطرف شود. ایراداتی 
که مطرح می شود بعضا به علت نبود 
آشنایی این دوســتان با مکانیزم های 
بازار ســرمایه و بورس کالاســت و 
خروج این محصولات از بورس کالا 
قطعا به التهاب بیشــتر بازارها دامن 

خواهد زد.
تامین مالــی ۷۵۰ همتی از 

بازار سرمایه تا پایان سال
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با خوش بینی به تامین مالی ۷۵۰ 
همتی از بازار ســرمایه تا پایان امسال 
گفت: امیدواریم امسال تا پایان سال به 
عددی بیش از ۷۵۰ هزار میلیارد تومان 

تامین مالی در بازار سرمایه برسیم.
عشقی تصریح کرد: این سازمان 
بر اســاس ماده ۲ قانــون اوراق بازار 
اوراق بهــادار وظایفــی دارد. به طور 
کلی هدف سازمان بورس، حمایت از 
حقوق سهامداران و ساماندهی، حفظ 
و توسعه بازار ســرمایه است. در دو 
سال اخیر، یکی از راهبردهای جدی 
ما توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم 
بود که در این حیطه ســعی کردیم به 
طراحی و راه اندازی انواع صندوق های 
سرمایه گذاری بپردازیم. وی ادامه داد: 
با انواع صندوق های سرمایه گذاری از 
جمله صندوق تضمین اصل سرمایه 
و صنــدوق بازنشســتگی تکمیلی 
و... ســبد ابزارهای ســرمایه گذاری 
غیرمستقیم تکمیل شــده؛ حدود ۵۰ 
درصد معاملات روزانه بازار مربوط 
به صندوق های سرمایه گذاری است. 
یعنــی ســهامداران به جــای خرید 
مستقیم سهام اقدام به سرمایه گذاری 

از طریق صندوق ها می کنند.
رئیس ســازمان بــورس با بیان 
اینکه ســرمایه گذاری غیرمســتقیم 
مزایــای زیادی دارد؛ گفــت: اولین 
مزیــت کاهش هزینــه معاملات در 
بازار ســرمایه اســت؛ البتــه که این 
موضوع تضاد منافعــی برای عده ای 
ایجاد کرده است. همچنین این اقدام 
باعث شده مدیران صندوق ها در بازار 
سرمایه بهتر کار کنند و غیرحرفه ای ها 
از طریق ایــن صندوق هــا در بازار 
ســرمایه فعالیت کنند. عده ای هم که 
از فعالیت صندوق های سرمایه گذاری 
ناراضی هستند عمدتا کسانی هستند 

کــه از طریق اغوای حقیقی ها ارتزاق 
می کردند.

ابزارهای تامین مالی بازار 
مسکن

عشــقی در خصوص ابزارهای 
تامین مالی بازار مسکن اظهار کرد: یکی 
از ابزارها، ابزارهای سرمایه گذاری در 
بازار مســکن اســت. معتقدیم سهم 
ابزارهای تامین مالی در بازار مســکن 
بســیار کمرنگ اســت و باید در این 
حوزه بیشــتر تلاش کــرد. در بخش 
اول فعالیت مان، صندوق های املاک 
و مســتغلات را تعریف و راه اندازی 
کردیم و صندوق هــای متعددی هم 
در دســت راه اندازی اســت. بخش 
دوم فعالیت ما کمک به هدایت منابع 
به ســمت تولید مسکن است که این 
هدف را با ابزار ســلف مسکن محقق 

می کنیم.
وی ادامــه داد: ایــن اوراق بــه 
مراحل نهایی رســیده و نظرخواهی 
از تمــام ذی نفعــان انجام شــده و 
دســتورالعمل اوراق ســلف مسکن 
به زودی نهایی خواهد شد و از طریق 
این ابزار خواهیم توانســت منابع را 
به طور مستقیم به سمت تولید مسکن 
هدایت کنیم. با توجه به مذاکراتی که 
با ذی نفعان این حوزه و انبوه ســازان 
داشتیم، استقبال خوبی هم از این ابزار 

صورت خواهد گرفت.
رئیس سازمان بورس ادامه داد: 
بحث بعدی افزایش کیفیت خدمات به 
سرمایه گذاران است. زمانی که با اوج 
مراجعه مردم به نهادهای مالی مواجه 
بودیم، ســبدگردان ها و کارگزاری ها 
نتوانســتند خدمات لازم را به موقع به 
سرمایه گذاران ارائه کنند و صف های 
طویلی در کارگزاری ها شکل گرفت. 
البته با توسعه سامانه های الکترونیکی 

این مشکل برطرف شد.
عشقی با بیان اینکه انحصاری در 
نهادهای مالی ایجاد شده بود که بعضا 
تا ۱۳ ســال مجوز جدیدی در حوزه 
آن نهاد مالی ارائه نشده بود، افزود: در 
دو سال گذشته بالغ بر ۲۰۶ نهاد مالی 
اعم از کارگزاری، سبدگردان، صندوق 
ســرمایه گذاری و... مجوز دریافت 
کرده اند. جهت گیــری کلی ما هم به 
این ســمت بوده که ســرمایه گذاری 
غیرمستقیم را ترویج کنیم.وی افزود: 
مانده دارایی صندوق های ســهامی از 
۴۵ هــزار میلیارد تومان به بالای ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان رســیده؛ دارایی 
تحت مدیریت سبدگردان ها نیز از ۴۵ 
هزار میلیارد تومان به بالای ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان رسیده و این نشان دهنده 
آن اســت که نقش نهادهای مالی در 

بازار سرمایه در حال افزایش است. 
ما انحصارها را شکستیم و قفل 
مجوز صدور نهادهای مالی شکســته 
شــد. در دو سال گذشــته بالغ بر ۱۰ 
مجوز کارگزاری صادر شــده و همه 
ایــن مجوزها از طریــق درگاه ملی 
صدور مجوزها صادر شــده اســت. 
ســازمان بــورس به عنــوان یکی از 
سازمان های پیشــگام در این حوزه، 
صدور مجوزها را به این درگاه منتقل 
کرده اســت.رئیس ســازمان بورس 
درباره پرداخت ســود سهامداران از 
طریق سجام گفت: در دو سال گذشته 
تلاش شــد ســودی کــه در مجامع 
شــرکت ها پرداخت می شــود، کلا 

توسط ســامانه سجام پرداخت شود. 
تمام شــرکت ها ملزم شدند در سال 
جاری ســود تمامی سهامداران را بر 
اســاس برنامه زمان مندی و از طریق 
ســامانه سجام پرداخت کنند. بیش از 
۵۰ هــزار میلیارد تومان ســود به این 

روش پرداخت شد.
عشقی افزود: اتفاق دیگر این بود 
که ســالیان سال سودهایی در مجامع 
تقســیم شــده، اما به بهانه دسترسی 
نداشــتن به مشــخصات سهامداران 
توزیع نشده بود، به حساب سهامداران 
واریز شود. ســال گذشته بالغ بر ۳۶ 
میلیون نفر ســود رسوبی شرکت ها 
را دریافت کردند. امســال هم حدود 
۱۲ میلیون نفر ســود رسوبی دریافت 
کردند. شاید این سودها اعداد ناچیزی 
بود، اما جمع ســودهای رسوبی مبلغ 
قابل توجهــی بود که ایــن مورد را 
به عنوان حق الناســی کــه به گردن 

شرکت ها بود تعیین تکلیف کردیم.
وضعیــت ســهام عدالت 

متوفیان
وی در خصوص وضعیت سهام 
عدالت متوفیان گفــت: قوه قضاییه 
سرویســی در اختیار سازمان بورس 
و اوراق بهــادار قرار داده تا تقســیم 
قهری ســهام عدالت بین وراث انجام 
شود. نکته اینجاست که این سرویس، 
ســرویس اصالت گواهــی انحصار 
وراثت است. چون این دارایی ها قرار 
اســت بر اســاس این گواهی تقسیم 
شود، باید به عدد و درصد تبدیل شود. 
ما حســاس بودیم کــه تبدیل عکس 
گواهــی انحصار وراثــت به اعداد و 
درصدهایی که باید بین وراث تقسیم 
شود به نحو درستی صورت می گیرد.

رئیس ســازمان بــورس افزود: 
با توجه به اینکه لازم بود هم شــبکه 
کارگــزاری ما به برخــی نرم افزارها 
تجهیــز شــود و هم می خواســتیم 
از همــکاری دفاتــری کــه کارهای 
تخصصی دســتگاه قضا را هم انجام 
می دهنــد، بهره بگیریم، به واســطه 
رفت و برگشــت هایی که اتفاق افتاد 
این کار انجام نشــد. خوشبختانه این 
کار در شرکت سپرده گذاری مرکزی 
انجام شده و آموزش های لازم هم به 
شرکت های کارگزاری داده شده و از 
هفته آینده فراخــوان خواهیم داد که 
وراث متوفیان ســهام عدالت به دفاتر 
کارگزاری مراجعه کنند و انتقال قهری 
انجام شود. البته با توجه به تعداد بالای 
فوت شــده ها در چند سال گذشته، 
احتمالا فراخوان در چند مرحله انجام 

خواهد شد.
عشــقی با حضور در یک برنامه 
تلویزیونی ادامه داد: تقســیم ماترک 
متوفیان دو بخــش دارد؛ بخش اول 
خود ســهام عدالت که مســتقیم به 
قیمــت روز به متوفیان منتقل خواهد 
شد؛ بخش دوم هم مربوط به سودهای 
سنواتی اســت که به وراث پرداخت 
خواهد شــد. ســودها در حســاب 
شرکت سپرده گذاری مرکزی بوده و 
اگر ســودی هم به این سودها تعلق 
گرفته باشــد، پرداخت خواهد شد. 
البته از ســال ۱۳99 سود تقسیمی به 
ســهامداران عدالت پرداخت شده و 
اشــخاصی که از آن مقطع، سود سهام 
عدالت را دریافت نکرده اند، مشغول 
دریافت ســود سهام عدالت خواهند 

شد. این ســودها هم بر اساس همان 
درصد بین وراث تقسیم خواهد شد.

وضعیــت صندوق هــای 
بازنشستگی تکمیلی

وی در خصوص صندوق های 
بازنشســتگی تکمیلی گفت: ما یک 
ســری صندوق های بازنشســتگی 
اجبــاری داریم که تامین اجتماعی یا 
ســایر نهادها و دستگاه های اجرایی، 
بــرای کارمندان و کارگران تشــکیل 
داده اند؛ ولی فارغ از این صندوق های 
بازنشســتگی اجبــاری، ما صندوق 
بازنشستگی تکمیلی تعریف کرده ایم 
که بر اســاس قانون بازار اوراق بهادار 
تحت نظارت سازمان بورس فعالیت 
داشــته و مقررات آن ها هم توســط 

سازمان بورس تدوین شده است.
رئیس ســازمان بــورس اوراق 
بهادار ادامــه داد: در این صندوق ها، 
بخشــی از حقوق کارمندان به علاوه 
منابعی که کارفرمایانی ترجیح می دهند 
برای آینده پرسنل خود کنار بگذارند، 
سرمایه گذاری خواهد شد. زمانی که 
کارمندان به موعد بازنشستگی برسند 
این مبالغ تســویه شــده و به حساب 
شخص واریز می شــود. البته که این 
کار در ساختارهای مختلفی در بعضی 
شــرکت ها و دســتگاه ها و ارگان ها 
انجام می شــود؛ اما بعضاً در شفافیت 
آن ها مسائلی وجود دارد و مشکلات 
مالیاتــی دارند و... با تعریف صندوق 
بازنشستگی تکمیلی در بازار سرمایه، 
شرایطی فراهم کردیم که با کارفرماها 
با منابع حاصل از کســر درصدی از 
حقوق پرســنل بعلاوه مبلغی توسط 
کارفرما، واحدهــای این صندوق ها 
خریداری و برای بلندمدت نگهداری 

شود.
عشــقی تاکید کرد: به این دلیل 
روی بلندمــدت تاکیــد می کنیم که 
مقایســه بازدهــی بازار ســرمایه با 
ســایر بازارها در بازه ۱۰ ســاله یا ۲۰ 
ســاله نشان می دهد این بازار بازدهی 
بســیار بالاتری برای سرمایه گذاران 
به همراه داشــته اســت. ضمن اینکه 
صندوق های بازنشســتگی اجباری 
بعضاً دچار معضلی به نام تصدی گری 
یا بنگاه داری هستند؛ اما صندوق های 
بازنشســتگی تکمیلی با توجه به حد 
نصاب هــای ســرمایه گذاری، حق 
تصدی گری ندارند؛ لذا در بلندمدت 
مــا مشــکل تصدی گــری در این 
صندوق ها را نخواهیم داشت و منابع 
به صورت خرد در سهم های متنوعی 

سرمایه گذاری خواهد شد.
وی ادامه داد: با توجه به ســابقه 
تقریباً ۱۸ ســاله فعالیت صندوق های 
سرمایه گذاری در بازار سرمایه ما چیزی 
به نام نکول )عدم ایفای تعهدات( در 
مورد این صندوق ها نداریم. با توجه به 
مدیریتی که در حد نصاب صندوق ها 
اعمال می شــود و سازمان بورس هم 
روی این حد نصاب ها نظارت جدی 
دارد و پرونده هــای تخلفاتی جدی 
بــرای صندوق هایی که حد نصاب ها 
را رعایت نکردند، تشــکیل شــده؛ 
بنابراین صندوق های بازنشســتگی 
تکمیلی فــارغ از بحث تصدی گری 
در بلندمــدت بازدهــی خوبی برای 
ســرمایه گذاران به همــراه خواهند 
داشــت. رئیس سازمان بورس اوراق 
بهادار در مــورد مزیت صندوق های 
بازنشستگی تکمیلی برای کارفرماها 
اظهــار کــرد: مهمتریــن مزیت این 

صندوق هــا بــرای کارفرمــا، بحث 
نگهداشت نیروی انسانی در شرکت ها 
و سازمان ها خواهد بود. استقبال بسیار 
خوبی از این صندوق ها به  عمل آمده و 
درخواست های بسیار زیادی از سوی 
کارفرماها برای تاســیس و راه اندازی 
ایــن صندوق ها داشــته ایم. حداقل 
ســرمایه هر صندوق بازنشســتگی 
تکمیلی ۵۰۰ میلیارد تومان اســت. ما 
یک سری صندوق های بازنشستگی 
تکمیلــی عمومی داریــم که ممکن 
اســت ۱۰ کارفرمــا در این صندوق 
سرمایه گذاری کنند و هر یک حساب 

جداگانه داشته باشند.
و  هوشــمندانه  نظــارت 

پیشگیرانه در بازار سرمایه
عشــقی در خصــوص نظارت 
هوشــمندانه و پیشــگیرانه در بازار 
سرمایه عنوان کرد: یکی از دغدغه های 
جدی ما و تمامی فعالان بازار سرمایه 
بحث منصفانه بودن معاملات است. ما 
در این دو سال سعی کردیم با استفاده از 
تمام اطلاعاتی که از طریق سامانه های 
اطلاعات مدیران و سامانه اطلاعات 
دارنــدگان اطلاعات نهانی کســب 
می کنیم، نظارت هوشمندی در بازار 
سرمایه ایجاد کنیم تا بتوانیم دستکاری 

در بازار را به راحتی تشخیص دهیم.
وی بــا بیان اینکــه پرونده های 
تخلفاتــی در ســازمان بــورس از 
مجراهای مختلفی تشکیل شده؛ افزود: 
گاهی واحدهای نظارتی خود سازمان 
این پرونده ها را تشکیل داده اند؛ گاهی 
پرونده ها از طریق ســامانه سوت زنی 
توسط ســایر اشــخاص به صورت 
شناسایی شده یا ناشناس گزارش داده 
می شود و ما رســیدگی می کنیم و به 

یک پرونده تخلفاتی می رسیم؛ گاهی 
از طریق سامانه رسیدگی به شکایات 
این پرونده ها تشــکیل می شود و در 
فرآیند رســیدگی قرار می گیرد یا از 
طریق بــورس و فرابورس یا بورس 
کالا و انرژی این گزارش به ما ارسال 
شــده و در واحــد حقوقــی پرونده 

تشکیل می شود.
رئیس ســازمان بــورس اوراق 
بهادار خاطرنشان کرد: اسامی مدیران 
خاطی که رای قطعی برای آن ها صادر 
شــده، به زودی در ســامانه سازمان 
بورس منتشر و افشا خواهد شد. این 
تخلفات مربوط به اسفند سال گذشته 

است.
از افشــاگران و  حمایــت 

سامانه سوت زنی
عشقی در خصوص حمایت از 
افشــاگران و سامانه سوت زنی گفت: 
با توجه به گســترش بازار سرمایه و 
ظهور بیــش از ۱۰۰۰ نهاد مالی؛ بالغ 
بر ۷۰۰ ناشــر که سهام آن ها در بازار 
سرمایه معامله می شود؛ ارائه دهندگان 
خدمات به سرمایه گذاران و... فضای 
گســترده ای در بازار ســرمایه ایجاد 
شــده که ممکــن اســت بعضی از 
ناهنجاری ها از چشم ناظر رسمی دور 
بماند. هرچند وظیفه ما این اســت که 
بتوانیم هر نوع ناهنجاری را به سرعت 
کشــف کرده و رســیدگی کنیم؛ اما 
با توجه به گســتردگی بازار سرمایه 
ممکن اســت برخــی ناهنجاری ها 
پنهــان بماند. وی ادامــه داد: یکی از 
مجاری بســیار مهم برای شناســایی 
ناهنجاری ها خود ســرمایه گذاران، 
رســانه های حرفه ای بازار سرمایه و 
مردم هســتند. ما کانال های متعددی 
را بــرای اخذ ایــن گزارش ها ایجاد 
کرده ایم کــه یکی از ایــن کانال ها، 
دیده بان ســلامت بازار سرمایه است. 
گزارش ها از تمــام حوزه های بازار 
سرمایه شامل سامانه های معاملاتی، 
حوزه نهادهــای مالی، کارگزاری ها، 
شرکت های سبدگردانی، ناشرانی که 
به هر دلیلی ممکن اســت تخلفات و 
ناهنجاری هایی داشــته باشند و... از 
طریق ســامانه دیده بان سلامت بازار 

سرمایه دریافت می شود.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار خاطرنشان کرد: تاکنون موارد 
بســیار مفیدی از این طریق به دست 
آمده که منجر بــه اقدامات اصلاحی 
اساسی در فرآیند ناهنجاری شده که 
به اصلاح ناهنجاری یا تشکیل پرونده 
تخلفاتــی و رســیدگی و در نهایت 
جلوگیری از تکرار تخلف منجر شده 
است. این ســامانه دیده بان سلامت 
همان ســامانه ســوت زنی اســت. 
عشــقی با اشاره به پرداخت جایزه به 
ســوت زنان گفت: ۱۰ الی ۳۰ درصد 
از جریمــه ای که برای افراد خاطی در 
نظر گرفته شده )متناسب با معیارهای 
مختلفی که تعریف شده( به شخصی 
که گزارش تخلــف را داده پرداخت 
خواهد شــد. تاکنون هم ســه فقره 
جایزه ســوت زنی پرداخت کرده ایم. 
پرونده هــای مختلفی هم در دســت 
بررســی است که به محض آنکه این 
پرونده ها به نتیجه قطعی برسد، جوایز 

به سوت زنان پرداخت خواهد شد.
ســقف جریمه هــا از ۳۰۰ 
میلیون به یــک میلیارد تومان 

رسیده است
وی ادامه داد: با افزایش جریمه ها، 
سقف جریمه ها از ۳۰۰ میلیون به یک 
میلیارد تومان رســیده و اعداد جوایز 
سوت زنی قابل توجه تر خواهد بود؛ 
اما فارغ از بحث جوایز به سوت زنان، 
جلوگیری از تکرار تخلف و اقدامات 
اصلاحی منافع بسیار بهتری برای بازار 
سرمایه و سهامداران خواهد داشت و 
امیدواریم تمامی ذی نفان بازار سرمایه 

در این مسیر به ما کمک کنند.
رئیس ســازمان بــورس اوراق 
بهــادار در خصوص تامیــن مالی از 
طریق بازار ســرمایه گفــت: یکی از 
محورهــای فعالیت بازار ســرمایه و 
ســازمان بورس، تامیــن مالی حوزه 
تولید است. در ابتدای ورود به سازمان 
بورس ســه حوزه حمایت از حقوق 
سهامداران؛ ارتقای اثربخشی و کارایی 
نظام نظارتی در حوزه های مختلف و 
بخش سوم تسهیلگری در تامین مالی 
و تشکیل سرمایه و مدیریت ریسک 

در این حوزه تعریف شد.
وی بــا بیــان اینکــه یکــی از 
معضلات اصلی ما در حال حاضر در 
بخش اقتصادی، بحث تشکیل سرمایه 
است، گفت: ما باید کاری کنیم که نرخ 
تشکیل سرمایه افزایش یافته و بتوانیم 
ســرمایه گذاری های بیشتری داشته 
باشــیم. در این حوزه ما خوشبختانه 
ابزارهای خوبی تعریف کردیم. یک 
شرکت ســهامی عام پروژه امروز به 
مرحله پذیره نویسی رسید و در اولین 
گام، ۲۰۰۰ میلیارد تومان تامین سرمایه 
از ایــن طریق برای اجرای یک پروژه 
صــورت گرفت. امیدواریم بتوانیم تا 
پایان سال حداقل ۳ پروژه دیگر را هم 

به این شکل تامین مالی کنیم.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با بیان اینکه مســیر تامین مالی 
پروژه ها از مسیر شرکت های سهامی 
پروژه می گــذرد، افزود: این آمادگی 
را داریم که به شــرکت های بزرگ و 
پروژه های بزرگ کمک کنیم تا از این 
طریق تامین مالی کنند. دومین مسیر، 
افزایش ســرمایه است. سال گذشته 
بالغ بر ۲۲۰ هزار میلیارد تومان از سود 
شرکت ها به حساب سرمایه شرکت ها 
منتقل شــد که صرف سرمایه گذاری 
شــد. مسیر بعدی، تامین مالی جمعی 
است. امسال بحث تامین مالی جمعی 
را به طور جدی در شرکت فرابورس 
پیگیــری می کنیم. تمرکــز ما در این 

حوزه طرح های کوچک است.
عشقی ادامه داد: سال گذشته کلًا 
۱۰9 طرح تامین مالی شد؛ امسال ۸۰ 
طرح تامین مالی شــده و امیدواریم تا 
پایان سال به ۲۰۰ طرح برسیم. این ها 
تامین مالی کوتاه مدت یک ســاله به 
میزان کمتر از ۲۵ میلیارد تومان است 
که برای شرکت های کوچک جذابیت 
دارد. بحث انتشار اوراق توسط بخش 
غیردولتی نیز تسهیل شده است. البته با 
توجه به سیاست هایی که منظور کنترل 
نقدینگی در کشور ما وجود دارد، نرخ 
تامین مالی از این روش کمی بالاست؛ 
اما با توجه به استقبال خوبی که از این 
طریق شــده امیدواریم امسال در این 
حوزه موفق تر عمل کنیم. در مجموع 
امیدواریم امسال تا پایان سال به عددی 
بیش از ۷۵۰ هزار میلیارد تومان تامین 

مالی در بازار سرمایه برسیم.

رئیس سازمان بورس ؛

خروج سیمان و فولاد از 
بورس کالا منتفی است

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت : خروج سیمان و فولاد از بورس کالا منتفی شده و قرار است 
با نهادهایی که به این دو صنعت انتقاد دارند، جلساتی برای رفع این ابهامات برگزار شود.

گروه اقتصــادی -مدیرعامل 
گروه ســرمایه گذاری مسکن از آغاز 
فروش متری مســکن در بورس در 
آینــده نزدیک خبر داد و گفت: برای 
آغاز فروش متری مسکن در بورس 
منتظر ابلاغیه سازمان بورس هستیم.

وی ادامــه داد: فــروش متری 
مســکن در بورس را از ســه ســال 
گذشته شروع کردیم و برای آغاز این 
طرح سازمان بورس باید تاییدیه دهد 
و منتظر ابلاغ سازمان بورس هستیم. 
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری 

مســکن با بیان اینکــه اولین فروش 
متری مســکن سه ماه پس از ابلاغیه 
ســازمان بورس آغاز خواهد شــد، 
گفت: تا کنــون تجربه فروش متری 
مسکن در کشــور را تجربه نداشتیم 
و احتمــالا تا یک ماه آینده ســازمان 
بورس ابلاغیه سازمان بورس صادر 

خواهد شد. 
جواهری در پاسخ به سوال ایلنا 
درباره سازو کار فروش متری مسکن 
و تفاوت آن با فروش سهامی مسکن 
که از سوی تعاونی ها انجام می شود، 

گفت: در فــروش متری ملک کاملا 
مشــخص اســت و خریدار می داند 
کــه در چه محلی و کجا خرید متری 
را انجــام داده اســت و از جزییات 
پروژه اطــلاع دارد. مدیرعامل گروه 
سرمایه گذاری مســکن در پاسخ به 
ســوالی درباره قیمت سهام و میزان 
متری که در زمــان تحویل واحد به 

افراد عرضه می شود،تاکید کرد: افراد 
وقتی در زمــان عرضه یک متر با هر 
قیمتی خریــداری می کنند در زمان 
تحویــل پروژه همان یک متر به افراد 
تحویل می شــود فارغ از اینکه با چه 
قیمتی این سهام را خریداری کرده و 
قیمت مسکن چه تغییری کرده است 
و قیمت هــا به ایــن عوامل مختلفی 

از جملــه هزینــه ســاخت، زمین ، 
تجهیزات محاسبه می شود.

جواهری با اشاره به تامین منابع 
حوزه مســکن از بازار سرمایه اظهار 
داشــت: : در حوزه تامیــن مالی از 
بازار سرمایه نسبت به ایجاد صندوق 
زمین و ســاختمان اقدام کردم اولین 
صندوق زمین را راه اندازی شد اما در 

این حوزه مشکلات عدیده ای وجود 
دارد که این مشــکلات را به سازمان 

بورس انتقال داده ایم.
وی با اشاره به برنامه چشم انداز 
خســارت صفر در فرایند ســاخت 
مســکن گفت: با توجه به گسترش 
فعالیت های این مجموعه در ساخت 
و ساز موظف هستیم که حوادث های 

ساختمان را را به شدت کاهش دهیم 
و دســتورالعمل های ویــژه تدوین 
کرده ایــم تــا بتوان حوادث و شــبه 
حوادث پروژه های ساختمانی کاهش 
داد و چشــم اندازی تعریف کرده ایم 
که حوادث و خســارت ساختمانی 
را به صفر برســانیم.مدیرعامل گروه 
سرمایه گذاری مســکن در پاسخ به 
ســوالی  درباره دلایل افزایش وقوع 
حوادث برای کارگران ســاختمانی 
و راهــکار کاهش این حوادث برای 
جلوگیری از تلفات و جراحات تاکید 

کــرد : برای کاهش این حوادث باید 
کنترل های مهندسی را افزایش دهیم 
که پیش نیاز آن ارتقای سطح آموزش 
اســت  و در دیگر عوامل موثذ کنترل 
فاکتورهای نیرو انسانی است چراکه 
طبق آمار تامین اجتماعی ۸۰ درصد 
از  حــوادث کارگاهــی به دلیل عدم 
رعایت فرهنگ ســازمانی و خطای 
انســانی بوده که عامل اصلی آن نبود 
آموزش های مورد نیاز است هر چند 
که  مدیریت ســازمانی در وقوع این 

حوادث اثرگذار بوده است.

مدیرعامل گروه سرمایه گذاری مسکن خبر داد:

آغاز فروش متری مسکن تا یک ماه آینده

 با افزایش جریمه ها، ســقف جریمه ها از ۳۰۰ میلیون به یک میلیارد تومان رسیده و اعداد 
جوایز سوت زنی قابل توجه تر خواهد بود؛ اما فارغ از بحث جوایز به سوت زنان، جلوگیری 
از تکرار تخلف و اقدامات اصلاحی منافع بســیار بهتری برای بازار سرمایه و سهامداران 
خواهد داشــت و امیدواریم تمامی ذی نفعان بازار ســرمایه در این مسیر به ما کمک کنند.

اسحـق ارزانـی

پیمان سپاری ارزی متوقف شود!
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